



# النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

03 آذار (مارس) 2025

UNION OF ARAB CHAMBERS PARTICIPATES IN THE CONSULTATIVE

MEETING ON THE ENVIRONMENTAL DIMENSION OF THE  
SUSTAINABLE DEVELOPMENT PLAN

اتحاد الغرف العربية يشارك في الاجتماع التشاوري حول البعد  
البيئي لخطة التنمية المستدامة



The Union of Arab Chambers participated in the consultative meeting on the environmental dimension of the sustainable development plan, which was held in Cairo on February 25-26, 2025, organized by the Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA) and the League of Arab States, in cooperation with the United Nations Environment Program.

This participation comes within the framework of the Union of Arab Chambers' commitment to supporting sustainable development efforts in the Arab region and enhancing the role of the private sector in achieving its goals. The meeting aimed to discuss innovative and science-based environmental solutions to enhance the implementation of the sustainable development goals in the Arab region, which is an important step towards enhancing regional cooperation and exchanging best practices to address pressing environmental challenges, with a focus on the five sustainable development goals that are under review this year, including health, gender equality, economic growth, life below water, and global partnerships.

During the meeting, Dr. Najoua Zhar, Sustainable Development Expert at the Union of Arab Chambers, gave a detailed presentation entitled "Environmental, Social and Governance Standards: An Effective Mechanism for Financing and Accelerating the Achievement of the Sustainable Development Goals." She highlighted that these standards represent a set of key indicators for evaluating the performance of companies and institutions in three vital areas: environment, society and governance. She stressed that integrating these standards into regional development strategies is essential to attracting responsible investments and directing capital towards projects that have a long-term positive impact on the environment and society. She also indicated that financing is the main nerve to achieve sustainable development, which requires mobilizing public and private sector resources through innovative financing tools such as green and social bonds, and sustainability-linked loans. The main outcomes of the meeting will contribute to shaping the regional recommendations that will be presented to the Arab Forum for Sustainable Development, reflecting a clear commitment to promoting sustainability in the Arab region.

[Source \(Union of Arab Chambers\)](#)

شارك اتحاد الغرف العربية في الاجتماع التشاوري حول البعد البيئي لخطة التنمية المستدامة، الذي عُقد في القاهرة يومي 25 و26 فبراير 2025، بتنظيم اللجنة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا (الإسكوا) وجامعة الدول العربية، بالتعاون مع برنامج الأمم المتحدة للبيئة.

وتأتي هذه المشاركة في إطار التزام اتحاد الغرف العربية بدعم جهود التنمية المستدامة في المنطقة العربية وتعزيز دور القطاع الخاص في تحقيق أهدافها. حيث هدف الاجتماع إلى مناقشة الحلول البيئية المبتكرة والقائمة على العلم لتعزيز تنفيذ أهداف التنمية المستدامة في المنطقة العربية، وهو ما يعد خطوة هامة نحو تعزيز التعاون الإقليمي وتبادل الممارسات المثلى لمواجهة التحديات البيئية الملحة، مع التركيز على أهداف التنمية المستدامة الخمسة التي تخضع للمراجعة هذا العام، بما في ذلك الصحة، المساواة بين الجنسين، النمو الاقتصادي، الحياة تحت الماء، والشراكات العالمية.

وقدمت خلال الاجتماع، خبيرة التنمية المستدامة في اتحاد الغرف العربية، د. نجوى ازهار عرضًا تفصيليًا بعنوان "المعايير البيئية والاجتماعية والحوكمة: آلية فعّالة لتمويل وتسريع تحقيق أهداف التنمية المستدامة". وأبرزت أن هذه المعايير تمثل مجموعة من المؤشرات الرئيسية لتقييم أداء الشركات والمؤسسات في ثلاثة مجالات حيوية: البيئة والمجتمع والحوكمة. وأكدت على أن دمج هذه المعايير في صلب استراتيجيات التنمية الإقليمية أمر ضروري لجذب الاستثمارات المسؤولة وتوجيه رؤوس الأموال نحو المشاريع التي تحقق أثرًا إيجابيًا طويل الأمد على البيئة والمجتمع. كما بينت أن التمويل هو العصب الرئيسي لتحقيق التنمية المستدامة، مما يتطلب تعبئة موارد القطاعين العام والخاص عبر أدوات التمويل المبتكرة مثل السندات الخضراء والاجتماعية، والقروض المرتبطة بالاستدامة.

وسوف تسهم المخرجات الرئيسية للاجتماع في تشكيل التوصيات الإقليمية التي سيتم تقديمها إلى المنتدى العربي للتنمية المستدامة، ما يعكس التزامًا واضحًا بتعزيز الاستدامة في المنطقة العربية.

[المصدر \(اتحاد الغرف العربية\)](#)

## OMAN'S CENTRAL BANK FOREIGN ASSETS INCREASED BY 4.9

### PERCENT

The Central Bank of Oman revealed that its foreign assets rose by 4.9 percent to 7.07 billion riyals (\$18.4 billion) in December 2024, compared to 6.734 billion riyals (\$17.5 billion) in the same month of 2023.

The bank highlighted in its monthly report that conventional bank lending in the Sultanate rose by 4.80 percent in December on an annual basis. While money supply (M2) rose by 8.12 percent in December on an annual basis.

The report showed that the total credit balance granted by Islamic and conventional banks rose by 6.7 percent to reach 32.5 billion Omani riyals (\$84.58 billion) by the end of 2024.

[Source \(Al Arabiya.net Website, Edited\)](#)

## النموذج الأجنبية لـ "البنك المركزي" العماني ترتفع 4.9 في المئة



كشف البنك المركزي العماني، عن ارتفاع أصوله الأجنبية بنسبة 4.9 في المئة إلى 7.07 مليار ريال (18.4 مليار دولار) في ديسمبر 2024، مقابل 6.734 مليار ريال (17.5 مليار دولار) في الشهر المماثل من 2023.

وأبرز البنك في تقريره الشهري، أن الإقراض المصرفي التقليدي في السلطنة ارتفع بنسبة 4.80 في المئة في ديسمبر على أساس سنوي. في حين ارتفع المعروض النقدي (ن2) 8.12 في المئة في ديسمبر على أساس سنوي.

وأظهر التقرير ارتفاع إجمالي رصيد الائتمان الممنوح من البنوك الإسلامية والتقليدية بنسبة 6.7 في المئة ليصل إلى 32.5 مليار ريال عماني (84.58 مليار دولار) بنهاية 2024.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

## RECORD HIGH FOR GOLD RESERVES IN IRAQ

A report issued by the Central Bank of Iraq showed that gold reserves grew by 45.1 percent during the last quarter of last year.

According to the bank, its gold reserves grew by 45.1 percent in the fourth quarter of 2024 compared to the same quarter of 2023, rising from 12.29 trillion dinars to 17.83 trillion dinars as a result of the increase in the quantity and prices of gold.

The bank expected that the increase in gold reserves would contribute to strengthening economic and financial stability and protecting it from risks, and it is also considered an important tool for intervening in the exchange market.

[Source \(Al Arabiya.net Website, Edited\)](#)



## ارتفاع قياسي لاحتياطيات الذهب في العراق

أظهر تقرير صادر عن البنك المركزي العراقي، تسجيل احتياطيات الذهب نموًا بنسبة 45.1 في المئة خلال الربع الأخير من العام الماضي.

وبحسب البنك فقد سجلت احتياطيات الذهب لديه نموًا بنسبة 45.1 في المئة في الربع الرابع من 2024 مقارنة بالربع ذاته من عام 2023، إذ ارتفعت من 12.29 تريليون دينار إلى 17.83 تريليون دينار نتيجة ارتفاع كمية وأسعار الذهب.

وتوقع البنك أن يساهم ارتفاع احتياطي الذهب في تعزيز الاستقرار الاقتصادي والمالي وحمايته من المخاطر، كما ويُعتبر أداة مهمة للتدخل في سوق الصرف.

أداة مهمة للتدخل في سوق

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

## SAUDI BANK DEPOSITS GROW 9% TO \$728 BILLION

Total deposits in Saudi commercial banks increased by 9% at the end of January to reach 2.73 trillion riyals (\$728 billion), compared to the same period last year at 2.5 trillion riyals (\$666 billion).

According to the monthly statistical bulletin of the Saudi Central Bank (SAMA), total deposits increased by 1.5% on a monthly basis, reaching 2.69 trillion riyals (\$716 billion) in December. The ratio of banks' claims on the private sector to total deposits rose in January to 106.1%, the highest level ever. While the ratio of loans to deposits increased from 80.05% in January last year to 82.78% in the same month of this year.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)

## ودائع المصارف السعودية تنمو 9 في المئة إلى 728 مليار دولار



ارتفع مجموع الودائع في المصارف التجارية السعودية، بنسبة 9 في المئة، في نهاية شهر يناير (كانون الثاني) الماضي، ليصل إلى 2.73 تريليون ريال (728 مليار دولار)، مقارنة مع الفترة ذاتها من العام السابق عند 2.5 تريليون ريال (666 مليار دولار).

ووفق النشرة الإحصائية الشهرية لـ «البنك المركزي السعودي (ساما)»، زاد مجموع الودائع على أساس شهري بنسبة 1.5 في المئة، حيث بلغ في ديسمبر (كانون الأول) الماضي، 2.69 تريليون ريال (716 مليار دولار). وارتفع معدل مطلوبات المصارف على القطاع الخاص إلى مجموع الودائع في

يناير إلى 106.1 في المئة، وهو أعلى مستوى على الإطلاق. بينما زادت نسبة القروض إلى الودائع من 80.05 في المئة في يناير العام الماضي، إلى 82.78 في المئة في الشهر ذاته من العام الحالي.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## 32 MILLION WORKERS IN THE GULF COUNTRIES, 26 MILLION OF

### WHOM ARE FOREIGNERS

The Statistical Center of the Cooperation Council for the Arab States of the Gulf estimated the size of the workforce in the six Gulf Cooperation Council countries at about 32 million workers, of whom Gulf nationals constitute less than 18 percent. While the number of foreign workers in the Council countries exceeds 26 million workers.

The center indicated in its report that the total size of the workforce in the Gulf Cooperation Council countries, according to data for the year 2022, amounted to 31.8 million workers, constituting 54.2 percent of the total population in the Council countries, with 78.7 percent males and 21.3 percent females.

The workforce of GCC citizens reached 5.6 million workers, constituting 17.6 percent of the total workforce in the GCC, with 60 percent males and 40 percent females, as the number of working Gulf women increased by 600,000 workers since 2011.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



## 32 مليون عامل في دول الخليج 26 مليوناً منهم أجانب

قَدَّرَ المركز الإحصائي لدول مجلس التعاون لدول الخليج العربية، حجم العمالة في دول مجلس التعاون الخليجي الست بنحو 32 مليون عامل، يُشكِّلُ الخليجيون منهم أقل من 18 في المئة. في حين يبلغ عدد العمالة الأجنبية في دول المجلس أكثر من 26 مليون عامل.

ويبيِّن المركز في تقريره أن الحجم الإجمالي للأيدي العاملة في دول مجلس التعاون لدول الخليج العربية، وفقاً لبيانات عام 2022 بلغ 31.8 مليون عامل يُشكِّلون 54.2 في المئة من إجمالي السكان في دول المجلس بواقع 78.7 في المئة من الذكور و21.3 في المئة من الإناث.

وبلغ حجم الأيدي العاملة من مواطني دول المجلس 5.6 مليون عامل يُشكِّلون 17.6 في المئة من إجمالي القوى العاملة في مجلس التعاون بواقع 60 في المئة من الذكور و40 في المائة من الإناث، حيث زاد عدد الخليجيات المشتغلات بواقع 600 ألف مشتغلة منذ عام 2011.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف\)](#)

## OIL PRICES RISE ON STRONG CHINESE DATA

Oil prices rose on Monday after positive data from China's manufacturing sector — the world's largest importer of crude — boosted optimism about fuel demand, despite continued uncertainty over economic growth due to the possibility of new US tariffs.

Brent crude rose 0.4 percent to \$73.12 a barrel. West Texas Intermediate crude rose 0.4 percent to \$70.06 a barrel. The rise was driven by official data showing China's manufacturing sector expanded at its fastest pace in three months in February, driven by a surge in new orders and higher sales volumes, which boosted output.

[Source \(CNBC Arabia, Edited\)](#)

## أسعار النفط ترتفع بدعم من بيانات صينية قوية

ارتفعت أسعار النفط اليوم الاثنين، بعدما عززت بيانات إيجابية من قطاع الصناعات التحويلية الصيني — أكبر مستورد للنفط الخام في العالم — التفاؤل بشأن الطلب على الوقود، رغم استمرار حالة عدم اليقين بشأن النمو الاقتصادي نتيجة احتمال فرض رسوم جمركية أميركية جديدة.

وارتفع خام برنت بنسبة 0.4 في المئة ليصل إلى 73.12 دولاراً للبرميل. كما صعد خام غرب تكساس الوسيط بمقدار 0.4 في المئة إلى 70.06 دولاراً للبرميل. وجاء هذا الارتفاع مدفوعاً ببيانات رسمية أظهرت توسع قطاع الصناعات التحويلية الصيني بأسرع وتيرة في ثلاثة أشهر خلال فبراير، نتيجة زيادة الطلبات الجديدة وارتفاع أحجام المبيعات، ما أدى إلى تعزيز الإنتاج.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرّف\)](#)

